
Накануне 9 Мая семь-
десят две семьи энерго-
дарцев получили ключи
от новых квартир.

Выступая перед ново-
селами, генеральный ди-
ректор ОП ЗАЭС Вячеслав
Тищенко сказал, что в НАЭК
«Энергоатом» и на Запо-
рожской атомной электро-
станции жилищное стро-
ительство не прекращает-
ся. Буквально напротив
заселяемого дома есть
еще две новостройки, в
которых атомщики скоро
получат отличные кварти-
ры. А сегодняшний двой-
ной праздник новоселы и
их дети запомнят на всю
жизнь, поскольку для них
дата 9 Мая будет означать
начало нового жизненно-

го этапа. Генерального ди-
ректора поддержал пред-
седатель профкома ОП
ЗАЭС Николай Захаров и
добавил, что сегодня в
Украине нет промышлен-

ных предприятий, кото-
рые бесплатно предоста-
вляют жилье своим работ-
никам.

(Материал по теме —
на 4-й стр.)
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КОЛЕКТИВНИЙ ДОГОВІР — ОСНОВА СОЦІАЛЬНО-ТРУДОВИХ ВІДНОСИН

Харьковский государ-
ственный межобластной
спецкомбинат — одно из
шести подразделений,
входящих в систему Укра-
инского государственного
объединения «Радон», за-
нимается обращением с
радиоактивными отхода-
ми не атомно-энергетиче-
ского цикла.

Корреспондент «Атом-
ника України» беседует с
председателем профко-
ма, начальником службы
радиационной безопас-
ности и охраны окружаю-
щей среды предприятия
Виктором РЯБУХИНЫМ
(на фото).

— Виктор Иванович,
как давно вы работаете на
спецкомбинате и состои-
те в профкоме?

— Я двадцать лет прора-
ботал в Харьковском физи-
ко-техническом институте
НАН Украины, а в 1995 году
перешел на спецкомбинат.
Здесь работаю по специаль-
ности (теоретическая ядер-
ная физика) и применяю
свои знания на практике.
Начинал с должности инже-
нера-физика, и уже четвер-
тый год являюсь начальни-
ком службы радиационной
безопасности спецкомбина-
та. Что касается профсоюза,
в выборных органах я со-
стою с 1998 года, — сперва
был заместителем предсе-
дателя профкома, и вот уже
второй срок меня избирают
председателем первичной
профорганизации пред-
приятия. Как неосвобожден-
ному председателю проф-
кома, который состоит из
пяти человек, надо сказать,
что работать приходится не-
просто, особенно в таком
небольшом коллективе, по-
скольку все профсоюзные
вопросы, защита социаль-
но-экономических и трудо-
вых прав сотрудников так
или иначе могут перейти в
конфликтные отношения с
администрацией. С 2007
года являюсь членом Цент-

рального комитета Атом-
профсоюза.

— Расскажите, пожа-
луйста, о вашем пред-
приятии.

— Наш спецкомбинат
занимается обращением с
радиоактивными отходами
не атомно-энергетическо-
го цикла, которые обра-
зуются в отраслях медици-
ны, науки, промышленно-

сти. Сейчас наш коллектив
насчитывает 60 с неболь-
шим человек, из них 51 —
члены профсоюза.

— Как вы оцениваете
взаимоотношения проф-
союза с руководством
спецкомбината?

— Фактически такие
отношения у нас осущест-
вляются по линии: предсе-
датель профкома — дирек-

тор. Слава Богу, это ру-
ководитель порядочный, ум-
ный, правильно понимает
и профсоюзные заботы,
и нужды предприятия. Во
всяком случае партнерское
взаимодействие с ним, на
мой взгляд, складывается
нормально. Он отстаивает
свои позиции, я — свои, там,
где можно, приходим к ком-
промиссу.

— На вашем пред-
приятии действует кол-
лективный договор?

— Мы сейчас готовим
новую редакцию этого ос-
новного трудового доку-
мента, работа уже практи-
чески сделана. С ним мы
пойдем на переговоры с
администрацией. В при-
нципе, позиций, которые не
предусмотрены для нас

законодательством, в кол-
лективном договоре не так
и много. Дело в том, что у
предприятия нет прибыли
и финансировать дополни-
тельные социальные льго-
ты нам очень трудно.
Хочется отметить, что мы
входим в систему МЧС
Украины, с которым в тече-
ние последних лет постоян-
но возникали проблемы
при заключении нового
Отраслевого соглашения с
нашим Атомпрофсоюзом.
До недавнего времени фак-
тически действовало такое
соглашение за 2004—2005
год. Наконец-то, благодаря
настойчивым и последова-
тельным усилиям Атом-
профсоюза, появилось но-
вое Отраслевое соглаше-
ние на 2009—2010 годы, на
основании которого мы
вносим изменения в свой
колдоговор.
(Окончание на 2-й стр.)

Председатель профкома харьковского спецкомбината «Радон»,
член ЦК Атомпрофсоюза Виктор РЯБУХИН:
«В ЗАЩИТЕ ИНТЕРЕСОВ РАБОТНИКОВ«В ЗАЩИТЕ ИНТЕРЕСОВ РАБОТНИКОВ
ПРОФСОЮЗУ ДО ВСЕГО ЕСТЬ ДЕЛО»ПРОФСОЮЗУ ДО ВСЕГО ЕСТЬ ДЕЛО»

Проблеми на порядок денний V Пленуму
ЦК Атомпрофспілки, 22 травня 2009 року

ЯДЕРНО-ПАЛИВНИЙ ЦИКЛ —
ОРГАНІЧНА СКЛАДОВА ЯДЕРНОЇ ГАЛУЗІ

Дніпродзержинськ — знамените місто колишнього ген-
сека Леоніда Брежнєва (тут він народився), де зберігся
другий в Україні за потужністю металургійний комбінат ім.
Дзержинського, хімічний комбінат «Азот» — посідає особ-
ливе місце на радіологічній карті Дніпропетровської облас-
ті. Що, насамперед, обумовлено загрозливим станом 9-ти
могильників (сховищ) радіоактивних відходів, що знахо-
дяться у місті. Це надзвичайно небезпечні побічні продукти
уранового виробництва колишнього ВО «Придніпровський
хімічний завод», накопичені за 1954—1968 роки. 1975 року
уранову програму на підприємстві було скасовано, а на
його дезактивацію потрібні були величезні кошти — 3,4 три-
льйона рублів, яких держава тоді не виділила. Хоча подат-
ки за уранові могильники необхідно було платити…
Невдовзі «золота доба» досі процвітаючого промислового
гіганта, що мав багато пільг за період своєї роботи, закінчи-
лася. Економічні труднощі «горбачовського» і подальших
періодів, недалекоглядна політика керівництва заводу з
унікальними можливостями за перших років незалежності
України призвели до його остаточного розпаду. Це були
чорні часи… Хронічні невиплати зарплати. До речі, у 1995
році тут відбувся перший в історії міста мітинг-страйк.
Марш протесту на території заводу з торохтінням порожні-
ми каструлями організував та очолив працівник цирконіє-
вого виробництва Василь Кісільов, якого через рік обрали
головою цехкому профспілки. Цю почесну місію Василю
Гнатовичу спілчани, а це весь трудовий колектив нинішньо-
го державного науково-виробничого підприємства «Цир-
коній», довіряють виконувати досьогодні.

Досить сказати, що за таких часів кількість працівників
заводу скоротилася більш як утричі. Багатьом із цих людей так
і не виплатили борг із зарплати, що затягнувся на роки. І лише
завдяки наполегливим зусиллям Атомпрофспілки, в її особі
Представника профспілки Тамари Олексіївни Федоренко та за
підтримки Ради голів профкомів Дніпродзержинської об’єд-
наної організації профспілки торік, за підсумками наради з
Прем’єр-міністром України, було відновлено соціальну спра-
ведливість — виплачено наддесятирічні борги із зарплати
близько 1,5 тисячі колишніх заводчан.

У людському вимірі ще є болючим питання про визначен-
ня статусу ветеранів ВО ПХЗ, які постраждали від радіоактив-
ного опромінення та інших особливо шкідливих впливів. Суть
у тому, що більш як півстоліття не спадала завіса надсекрет-
ності ПХЗ. Тож радіаційну дозу, що отримували працівники
заводу, зазвичай не фіксували в їхніх медичних картках, аби
не розголошувати державну таємницю для загалу. І скільки
хто «набрав» тієї дози, починаючи з вересня 1949 року, коли
на ПХЗ вперше була отримана й атестована уранова продук-
ція, ніхто достовірно не знав і не відає досі. Як і про страшну
спадщину колишнього Союзу — радіоактивні могильники (на
мільйони тонн РАВ), що займають величезні «мертві зони» і
зловісно зачаїлися під 15-метровим прошарком фосфогіпса,
що також є екологічно небезпечним відходом ПХЗ.

Складність та критичність стану справ на території колиш-
нього заводу, включаючи соціальні проблеми, потребують
нагальних дій, реальних законів, рішень та заходів. Влада і дер-
жава, суспільство мають усвідомлювати, і на публічному рівні це
визнано після аварії на ЧАЕС, що радіоактивна загроза, еквіва-
лентна Чорнобилю, чатує саме на ПХЗ, у Дніпродзержинську.
Бо, не дай Бог, коли через природну стихію разом із водою
радіонукліди потраплять в основне русло Дніпра — катастрофа
неминуча.

(Закінчення на 2—3-й стор.)

СТРИМУЄТЬСЯ РОЗВИТОК
АТОМНОЇ ПРОМИСЛОВОСТІ
через нерозв’язання еколого-технічних
і соціальних проблем колишнього виробничого
об’єднання «Придніпровський хімічний завод»

Рік тому на 67-му році пішов із життя
колишній член Президії ЦК Атомпрофспілки,
голова Южно-Української об’єднаної органі-
зації профспілки Олександр Васильович
ПОНОМАРЕНКО — щедра на добро і чуй-
ність, мудра, правдива, талановита й життє-
любна, вірна своєму обов’язку людина, яка
була одним із перших активних засновників і
розбудовників Профспілки працівників
атомної енергетики та промисловості
України, багато десятків років самовіддано
служила гуманній профспілковій справі,
чверть віку віддала розвитку первинної про-
форганізації Южно-Української АЕС.

Нехай душа його на небесах навік пре-
буде.

Президія ЦК Атомпрофспілки

Працівники редакції «Атомника Ук-
раїни» долучаються до світлої пам’яті
щирого прихильника, друга і найкращого
пропагандиста газети серед трудового
люду. Усі, хто знав цю турботливу і життє-
радісну людину, — згадайте разом з нами.

ПАМ’ЯТАЄМО

Роковини по Олександру ПОНОМАРЕНКУ
СОЦІАЛЬНІ ЦІННОСТІ «ЕНЕРГОАТОМА»

Встречай праздник с бесплатной квартирой

Фото Николая КУЛАГИНА
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(Окончание.
Начало на 1-й стр.)
— Как выполнялся

коллективный договор
предприятия в прошлом
году?

— Колдоговор практиче-
ски по всем разделам
выполнялся. Однако, един-
ственный пункт договора,
который периодически на-
рушается не по вине адми-
нистрации, касается двухра-
зовой выплаты зарплаты в
течение месяца. Это зави-
сит от того, как осуществля-
ется финансирование пред-
приятия. Мы зарплату полу-
чаем из бюджетных денег.
Соответственно, когда идет
регулярное финансирова-
ние, этот пункт договора
соблюдается, а когда по
каким-то причинам задер-
живается, здесь мы сделать
ничего не можем, несмотря
на договор. Но важно отме-
тить, что при этом задо-
лженностей по зарплате не
было. И других нарушений
колдоговора тоже.

У нас есть два острых
вопроса, — спецпитание и
льготные пенсии. И в пер-
вом, и во втором случае
проблема заключается в
несовершенстве нашего за-
конодательства. Например,
в законе «Об охране труда»,
в статье 7 идет речь о том,
что те, кто работает во вред-
ных и тяжелых условиях
труда, имеют право на полу-
чение лечебно-профилакти-
ческого питания, а порядок
выдачи питания регулирует-
ся соответствующими нор-
мативными актами. Но дело
в том, что этих актов до сих
пор не существует. Соглас-
но другому закону, право на
получение такого питания
есть у людей, работающих
не просто во вредных, а в
особо вредных условиях.
Одним словом, этот вопрос
еще не решен, мы с 2004
года им занимаемся, пишем
письма в Минздрав, в Мин-
труда. Пока ничего не изме-
нилось.

Что касается льготной
пенсии. В Украине принято
постановление, которое га-
рантирует право на льгот-
ную пенсию за работу во
вредных условиях, но там
речь идет о сотрудниках,
занятых на конкретных ви-
дах работ: погрузка, выгруз-
ка, обращение с РАО и так
далее. У нас же на этой
вредной работе трудятся
также люди из службы ра-
диационной безопасности,
поскольку действующими
законами предписано все
работы проводить при по-
стоянном дозиметрическом
контроле. И вот для этих
сотрудников льгот по пенси-
ям не предусмотрено. Хотя
это странно, ведь дозиме-

трист должен всегда при-
сутствовать при выполнении
таких работ. Его задача —
измерять уровень радиа-
ции, чтобы не было превы-
шения ее нормы, до начала
работы и после заверше-
ния. Но в инспекции, кото-
рая проверяет правильность
оформления льготной пен-
сии, говорят, что служба
радиационной безопасно-
сти на такую пенсию права
по закону не имеет, дескать,
эти люди лопатами с РАО не
работают.

В постановлении, о ко-
тором говорил, есть инте-
ресный абзац. В нем уточ-
няется, что разъяснения по
применению этого поста-
новления даются по требо-
ванию в каждом случае
отдельно. Вот мы решили
воспользоваться этим пун-
ктом и сейчас написали
письмо в Министерство
труда, а также коллективно
обращаемся с просьбой
через газету «Атомник Ук-
раїни» разъяснить данную
ситуацию. Ведь сотрудники
службы радиационной бе-
зопасности у нас участвуют
во всех рабочих операциях
и, в принципе, дозовую на-
грузку получают даже боль-
шую, чем остальные работ-
ники. Отстаивание своих
трудовых прав у нас имеет
определенные особеннос-
ти, поскольку по закону мы
не можем бастовать. Ну и
«виновники» наших этих
проблем, как правило, си-
дят не в кабинете, который
находится в администра-
тивном здании, так что пи-
кеты на месте ничего не
дадут.

Что касается безопасно-
сти труда, то травматизма у
нас не было. Спецодеждой и
средствами индивидуаль-
ной защиты нас обеспечи-
вают в срок и в соответствии
с нормами.

— Поддерживаете ли
вы связь с ветерана-
ми, пенсионерами ком-
бината?

— Все ветераны у нас
состоят на учете. Конечно,
если у них возникают про-
блемы, они обращаются в
профком, и мы помогаем,
например, предоставляем
им материальную помощь,
уделяем внимание к Но-
вому году, на государствен-
ные праздники... Наши
возможности ограничены,
поскольку профсоюзная ор-
ганизация небольшая, еже-
месячные поступления со-
ставляют 500—600 гривен.
Соответственно, матери-
альная помощь у нас поряд-
ка 200—250 гривен. Те, кто
нуждается в лечении, пре-
доставляют документы о
заболевании, и мы помога-
ем. Это одно из основных

направлений работы проф-
кома.

Наверное, очень важ-
ный момент, который спла-
чивает нашу организацию,
это товарищество и чув-
ство причастности к кол-
лективу. Люди, состоящие
в профсоюзе, чувствуют
себя частью целого и не
испытывают одиночества.
Мы практикуем совмест-
ные выезды на экскурсии,
природу. Все друг друга
знаем и это пока цементи-
рует наше единство.

— Что, на ваш взгляд,
можно назвать приорите-
том в работе профсоюза?

— Как председатель
профкома вижу основную
цель в защите прав и инте-
ресов работников пред-
приятия. По идее, если бы
все законы соблюдались,
профсоюз был бы не нужен.
Но из-за того, что законы у
нас несовершенны, отдель-
ные статьи противоречат
друг другу, их выполне-
ние усложняется. Защит-
ная функция профсоюза не
всегда лежит на поверхно-
сти. Если администрация
работает нормально и руко-
водитель порядочный, то
может возникнуть ощуще-
ние, что профсоюз не нужен.
Но это иллюзия, и наши
люди это понимают. Осо-
бенно необходимость рабо-
ты профсоюза видна, к
примеру, когда происходят
сокращения. Для того, что-
бы человека уволить, нужно
согласие всего профсоюза.
Здесь не получится произ-
вола со стороны руковод-
ства.

— Часто ли приходит-
ся увольнять людей?

— Недавно мы были
вынуждены уволить по со-
кращению штатов двоих
молодых работников в связи
со снижением финансиро-
вания. Оба они имели не-
большой трудовой стаж и
в профессиональном отно-
шении проигрывали своим
коллегам. Плохо, конечно,
когда сокращения происхо-
дят, это тяжелый процесс и
для сокращаемого, и для ад-
министрации, и для проф-
союза, но в теперешней
финансовой ситуации у нас
не было другого выхода.

— Как вообще повли-
ял кризис на работу
предприятия?

— У нас были обширные
планы на этот год, но сейчас
потенциальные заказчики
комбината притихли, видно,
у них тоже свои сложности.
На второе полугодие пока
стоит большой знак вопроса
по поводу финансирова-
ния спецкомбината, которое
осуществляется через спе-
циальный фонд. Он создает-
ся за счет финансовых от-

числений предприятий, на
которых образуются радио-
активные отходы. В этом
фонде сейчас денег нет. Но
поскольку работникам нуж-
но платить зарплату и нести
другие финансовые затра-
ты, то пока для этих целей на
первое полугодие выделили
взаймы средства из резерв-
ного фонда. С расчетом, что
специальный фонд напол-
нится, мы оттуда получим
деньги и погасим долг. Но
пока в этом вопросе нет
ясности. Уже не говорю о
том, что сейчас резко возра-
стают расходы на тепло, газ.

— Принимал ли проф-
союз какие-то меры,
чтобы защитить сотруд-
ников в этот период?

— На уровне бюджетно-
го предприятия мы особых
антикризисных мер принять
не можем. Два месяца
работали по сокращенной
рабочей неделе с тем, что-
бы из тех денег, которые
комбинату дали взаймы,
немного сэкономить. Пото-
му что зарплата — это,
конечно, главный приори-
тет, но потратить все деньги
на зарплату, чтобы потом не
хватило средств, чтобы
заплатить за свет, тепло,
бензин и прочее, нельзя, —
предприятие остановится.
Поэтому, когда зашла речь
о том, чтобы перейти на
4-дневную трудовую неде-
лю, мы провели соответ-
ствующую работу с людьми.
Они с пониманием отне-
слись, все добровольно на-
писали заявления — ведь
лучше потерять час работы,
чем уйти в отпуск без де-
нежного содержания.

— Как вы распоря-
жаетесь профсоюзным
бюджетом?

— Должен сказать хоро-
шие слова в адрес ЦК
Атомпрофсоюза, в 2008 го-
ду они пошли нам навстречу
и установили фиксирован-
ную сумму отчислений в год,
поэтому мы уже в том же
году смогли всем коллекти-
вом выехать на автобусную
экскурсию…

— Какие у профоргани-
зации планы на 2009 год?

— Главное — это повсе-
дневная работа по обеспе-
чению выполнения всех
пунктов коллективного дого-
вора, наших двухсторон-
них обязательств. Чтобы
осуществлялась производ-
ственная деятельность, а у
членов профсоюза была
зарплата, социальные га-
рантии. Вообще для проф-
союза нет вопросов толь-
ко производственных или
профсоюзных — в защите
интересов работников нам
до всего есть дело.

Беседовала
Ольга СУШКО

Председатель профкома харьковского спецкомбината «Радон»,
член ЦК Атомпрофсоюза Виктор РЯБУХИН:
«В ЗАЩИТЕ ИНТЕРЕСОВ РАБОТНИКОВ«В ЗАЩИТЕ ИНТЕРЕСОВ РАБОТНИКОВ
ПРОФСОЮЗУ ДО ВСЕГО ЕСТЬ ДЕЛО»ПРОФСОЮЗУ ДО ВСЕГО ЕСТЬ ДЕЛО»

КОЛЕКТИВНИЙ ДОГОВІР — ОСНОВА СОЦІАЛЬНО-ТРУДОВИХ ВІДНОСИН

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Профспілковий «Атомник України» за весь період
свого існування регулярно порушує цю гостру еколого-
технічну та соціальну тему, якій лише торік було присвя-
чено п’ять великих та низка цільових інформаційних
матеріалів.

Удруге до цього питання повертається профільний
Комітет Верховної Ради, очолюваний Анатолієм Іва-
новичем Семиногою. 18 березня відбулося чергове
виїзне засідання комітету з порядком денним: про
виконання Програми поліпшення екологічного стану
Дніпропетровської області за рахунок зменшення
забруднення довкілля основними підприємствами-
забруднювачами на 2007—2015 роки та стан виконан-
ня рішення виїзного засідання комітету від 3 червня
2008 року №17/1 «Про розгляд екологічних і соціаль-
них питань в районі розташування колишнього вироб-
ничого об’єднання «Придніпровський хімічний завод».

Пропонуємо читачам ознайомитися з рішенням дру-
гого питання (зі скороченнями) парламентського
Комітету з питань екологічної політики, природокористу-
вання та ліквідації наслідків Чорнобильської катастрофи
від 18.03.2009 року №43/4.

«1. Своїм рішенням Комітет звернув увагу Кабінету
Міністрів України (далі — КМУ) на незадовільний стан
виконання завдань Державної програми приведення
небезпечних об’єктів виробничого об’єднання «При-
дніпровський хімічний завод» (далі — ВО «ПХЗ») в еколо-
гічно безпечний стан і забезпечення захисту населення
від шкідливого впливу іонізуючого випромінювання на
2005—2014 роки та надав конкретні рекомендації Уряду
та іншим центральним і місцевим органам виконавчої
влади, Генеральній прокуратурі, НАН України.

З метою об’єднання зусиль законодавчої та вико-
навчої гілок влади для вирішення проблемних питань
міста Дніпродзержинськ 4 червня 2008 року проведено
робочу зустріч представників Комітету з Прем’єр-
міністром України, після якої на підставі рішення
Комітету в оперативному порядку було підготовлено та
6 червня минулого року проведено розширену нараду
під головуванням Глави Уряду. Відповідно до рішення
наради від 11.06.2008 року за №857-р затверджено
розпорядження Кабінету Міністрів України «Про утво-
рення міжвідомчої комісії з розв’язання екологічних
проблем м. Дніпродзержинська» (далі — Міжвідомча
комісія), згідно з яким Міжвідомчою комісією розробле-
но та розпорядженням КМУ від 12.11.2008 року №1425-
р затверджено План першочергових заходів на період
до 2009 року з поліпшення екологічного стану м.
Дніпродзержинська.

План першочергових заходів (далі — План) враховує
основні рекомендації, викладені в рішенні Комітету, і
включає в себе три окремих цільових програми.

Незважаючи на активні спільні дії Мінпаливенерго та
Комітету, фінансування за Планом у IV кварталі 2008
року розпочато не було (згідно з розпорядженням Уряду
від 12.11.2009 року №1425-р на ці цілі передбачалося
виділити 44,68 млн. грн. бюджетних коштів).

Відповідно до Плану вартість робіт у 2009 році за
трьома його напрямками становить:

24,6 млн. грн. на приведення об’єктів колишнього
ВО «ПХЗ» в екологічно безпечний стан та посилення
захисту населення від шкідливих наслідків іонізуючого
випромінювання;

24,1 млн. грн. на забезпечення охорони та фізичного
захисту небезпечних об’єктів заводу та режимної тери-
торії;

97,9 млн. грн. на першочергові екологічні заходи у
місті Дніпродзержинськ.

Законом України «Про Державний бюджет України на
2009 рік» передбачено фінансування практично у повно-
му обсязі робіт за першим (28,55 млн. грн. разом із дію-
чою Державною програмою) та другим (24,1 млн. грн.)
напрямками Плану, видатків на реалізацію заходів за
третім напрямком Плану у Державному бюджеті на 2009
рік взагалі не передбачено.

2. У 2008 році на здійснення заходів діючої
Державної програми приведення небезпечних об’єктів
ВО «ПХЗ» в екологічно безпечний стан і забезпечення
захисту населення від шкідливого впливу іонізуючиого
випромінювання (далі — Державна програма),
затвердженої постановою Кабінету Міністрів України
від 26.11. 2003 року №1846, було виділено 4036,0 тис.
грн. На кінець року використано 4017,9 тис. грн.,
повернено в бюджет 18,1 тис. грн. (економія коштів за
рахунок зменшенням ціни на послуги за результатом
проведених торгів).

Всі заплановані на 2008 рік заходи Державної про-
грами виконані у повному обсязі.

3. Продовжується реалізація Державної програми
приведення небезпечних об’єктів ВО «ПХЗ» в екологіч-
но безпечний стан і забезпечення захисту населення
від шкідливого впливу іонізуючого випромінювання на
2005—2014 роки. Відповідно до Закону України «Про
Державний бюджет України на 2009 рік» на здійснення
заходів Державної програми передбачається виділити
4,036 млн. грн. (100%).

Слід зазначити, що у першому кварталі поточного
року виділення коштів на реалізацію заходів як Плану,
так і Державної програми, взагалі не передбачено.
Таким чином, як і в 2008 році, виникає загроза зриву
виконання робіт з мінімізації впливу уранових об’єктів на
населення та довкілля, технічного нагляду за хвостосхо-
вищами та моніторингу радіаційного стану в районі їх
розташування, природоохоронних заходів у м.
Дніпродзержинську.

4. Протягом 2008 року були проведені дослідження
хвостосховищ «База С», «Центральний Яр», «Дні-
провське», за результатами яких вперше в Україні
рекомендовано використання відходів уранового
виробництва як вторинної сировини. Науково-дослідні
роботи були проведені за сприянням Дніпро-
петровської обласної державної адміністрації за раху-
нок коштів обласного фонду охорони навколишнього
природного середовища.

СТРИМУЄТЬСЯ         
ЯДЕРНО-ПАЛИВНИЙ ЦИКЛ —

ЗБІЛЬШЕНО РОЗМІР
ДОПОМОГИ НА ДІТЕЙ

Сім’ї з невеликим сукупним
доходом мають право на збільшення
розміру допомоги по догляду за
дитиною до трьох років зі 130 до 501
грн. Про це днями на брифінгу пові-
домила заступник міністра праці та
соціальної політики Олена Гаряча.

За її словами, вже більш як 600 тис.
сімей отримують допомогу по догляду
за дитиною до трьох років у розмірі до
501 грн. Ще 600 тис. отримують міні-
мально гарантовану державою суму 130
грн. Таку суму допомоги виплачують
тим, хто пред’явив у органи соціального
захисту лише свідоцтво про народжен-
ня дитини. Якщо сім’я малозабезпече-
на, то розмір допомоги по догляду за
дитиною розраховується індивідуально і
може становити від 130 до 501 грн. «130
грн. — це та гарантія, нижче якої допо-
могу не виплачують. Кожна сім’я, яка
потребує додаткової допомоги, може

подати в органи соціального захисту
декларацію про доходи й одержати
більшу допомогу», — зауважила Олена
Гаряча. Крім того, цього року розмір
допомоги по догляду за дитиною до
трьох років збільшено з 50 до 75% від
прожиткового мінімуму, а наступного
року уряд планує збільшити цю допомо-
гу до 100% від прожиткового мініму-
му. Заступник міністра роз’яснила, що
допомога на дітей до трьох років фінан-
сується з державного бюджету, тому ці
виплати не залежать від фінансового
стану підприємства, на якому працюва-
ла мати.

ПЕНСІЙНИЙ ФОНД УКРАЇНИ
ІНФОРМУЄ

Затверджено показник середньої
заробітної плати (доходу) в середньо-
му на одну застраховану особу в сумі
1514 гривень 77 копійок, який буде
застосовуватись для визначення кое-
фіцієнта заробітної плати за лютий
2009 року під час призначення пенсій

згідно із Законом України «Про
загальнообов’язкове державне пен-
сійне страхування».

ПІДПРИЄМЦІ
СПЛАЧУВАТИМУТЬ БІЛЬШЕ

14 квітня 2009 року Кабінет
Міністрів України ухвалив Постанову
№366 «Про сплату внесків на загаль-
нообов’язкове державне пенсійне
страхування фізичними особами —
суб’єктами підприємницької діяль-
ності, які обрали особливий спосіб
оподаткування».

Постанова передбачає, що вже з 1
травня страховий внесок для підприєм-
ців збільшиться. Його розмір, який плат-
ники визначатимуть самостійно, має
бути не меншим від мінімального.
Ураховуючи розмір мінімальної зарпла-
ти у 2009 році мінімальний страховий
внесок для зазначених осіб становить у:
травні-червні — 207,50 грн.; липні-
вересні — 209,16 грн.; жовтні-листопаді
— 215,80 грн.; грудні — 222,11 грн.

СОЦІАЛЬНІ НОВИНИ



Відповідно до висновку науковців переробка відходів
є економічно доцільною при існуючих ринкових цінах.
Еколого-економічна оцінка можливості та доцільності
вторинної переробки відходів уранового виробництва
здійснювалася з урахуванням можливості переробки їх
на Гідрометалургійному заводі «СхідГЗК» (м. Жовті
Води).

У 2009 році планується проведення аналогічних робіт
по хвостосховищу «Західне».

6. З метою забезпечення спрямування більшого обсягу
коштів безпосередньо на виконання заходів Державної про-
грами Комітет своїм рішенням рекомендував опрацювати
питання звільнення від сплати податку на радіоактивне
забруднені землі. За результатами обговорення на нараді,
яка відбулася в Мінпаливенерго 17.10.2008 року за участю
представників Мінприроди та Держкомзему, Мінпалив-
енерго звернулося до Мінприроди з пропозицією провести
оцінку стану земель, на яких розташовані хвостосховища
відходів уранового виробництва, для вирішення питання
звільнення їх від сплати цього податку. Мінприроди питання
досі не відпрацьовано.

8. Не відпрацьовано пропозиції на виконання
рішення Комітету стосовно обґрунтування необхід-
ності прирівняти на законодавчому рівні до аварій-
них невідкладні заходи Державної програми, спря-
мовані на запобігання виникненню радіаційних
аварій та зменшення дозового навантаження на
населення, а також стосовно визначення статусу
режимної території проммайданчика колишнього
ВО «ПХЗ».

9. Виконання рішення Комітету щодо визначення
статусу та забезпечення соціального захисту вете-
ранів уранового виробництва колишнього ВО «ПХЗ»
ускладнюється у зв’язку із неможливістю визначен-
ня чинними галузевими законодавчими актами ста-
тусу ветеранів уранового виробництва.

Крім того, оскільки в умовах світової фінансо-
вої кризи стан соціального захисту населення і,
зокрема, громадян, які постраждали внаслідок
ядерних аварій, випробувань ядерної зброї і вій-
ськових навчань із застосуванням ядерної зброї
залежатиме від подальших змін в економіці краї-
ни, Мінпраці пропонує поетапно вирішувати на
законодавчому рівні питання надання пільг, ком-
пенсаційних виплат та допомог для зазначеної
категорії громадян, відповідні напрацювання є у
Атомпрофспілки.

Щодо доцільності та необхідності визначення ста-
тусу та додаткового соціального захисту персоналу,
який працює на радіоактивно забрудненій території
колишнього уранового виробництва, то, на погляд
Мінпраці, вирішення питання соціального захисту
ветеранів уранового виробництва може бути виріше-
но шляхом внесення відповідних змін до Закону
України «Про захист людини від впливу іонізуючого
випромінювання».

10. З 2001 року ВО «ПХЗ» знаходиться у процеду-
рі банкрутства. Заборгованість по заробітній платі
членам профспілки — колишнім працівникам у 2008
році складала 1270037,6 грн.

За підсумками наради у Прем’єр-міністра України
Ю. Тимошенко, за сприяння народного депутата
України Шаго Є.П., було прийнято рішення про
надання Дніпродзержинській об’єднаній організації
профспілки безповоротної фінансової допомоги з
метою покриття втрачених грошових коштів по заро-
бітній платі у вигляді матеріальної допомоги колиш-
нім працівникам ВО ПХЗ.

Відповідно до Закону України «Про професійні спіл-
ки, їх права та гарантії діяльності» та Статуту
Атомпрофспілки в термін з 3 червня по 29 серпня 2008
року кожному члену профспілки, який виявив бажання
отримати матеріальну допомогу, проведена виплата
на суму, що складає кредиторську вимогу щодо випла-
ти заробітної плати. Матеріальну допомогу отримали
1102 особи, загальна сума виплат при цьому склала
1135758,35 грн.

11. У 2008 році не надходило коштів з державного
бюджету на виконання заходів Державної програми ста-
лого розвитку регіону видобування та первинної пере-
робки уранової сировини на 2006— 2030 роки, у держав-
ному бюджеті на 2009 рік кошти на виконання заходів цієї
програми також не передбачені.

Згідно з додатком 1 до Програми реалізацію її заходів
передбачено здійснювати за рахунок державного, місце-
вих бюджетів та інших джерел.

Законом України «Про Державний бюджет України
на 2008 рік та про внесення змін до деяких законодав-
чих актів України» передбачалася субвенція з держав-
ного бюджету місцевим бюджетам на соціально-еконо-
мічний розвиток у сумі 1180000,0 тис. грн., з них
Дніпропетровській області — 89608,8 тис. грн.,
Кіровоградській області — 27569,4 тис. грн. (головний
розпорядник коштів — Міністерство регіонального роз-
витку та будівництва України), які профінансовано
майже стовідсоткове.

Що стосується п. 8 додатку 1 до Програми стосов-
но оздоровлення та відновлення функціонування під-
приємств ядерно-паливного циклу, то слід заз-
начити, що держбюджетом на 2008 рік для
Мінпаливенерго передбачалися видатки за бюджет-
ною програмою «Заходи з реалізації Комплексної
програми створення ядерно-паливного циклу в
Україні та Державної програми приведення небез-
печних об’єктів ВО «ПХЗ» в екологічно безпечний
стан і забезпечення захисту населення від впливу
іонізуючого випромінювання» у сумі 229860,4 тис.
грн., джерелом яких були надходження коштів від
погашення заборгованості ДП НАЕК «Енергоатом»
перед цільовим галузевим фондом створення ядер-
но-паливного циклу в Україні за придбаний концент-
рат природного урану та поставлене йому на компен-
саційній основі протягом 1994—1999 років ядерне
паливо. Станом на 31.12.2008 року видатки за вказа-
ною бюджетною програмою профінансовано у повно-
му обсязі.

Крім цього, у 2008 році до складу видатків місцевих
бюджетів, що враховуються при визначенні обсягу між-
бюджетних трансфертів, включено кошти на забезпечен-
ня реалізації програм соціально-економічного розвитку
регіонів у сумі 1000000,0 тис. грн., у т.ч. до місцевих
бюджетів Дніпропетровської та Кіровоградської облас-
тей — 73380,5 тис. грн. та 22576, 3 тис. грн. відповідно,
які за рішенням місцевих органів впади могли бути спря-
мовані на фінансування заходів Програми.

Статтею 95 Конституції України встановлено, що
будь-які видатки держави на загальносуспільні потреби,
розмір і цільове спрямування цих видатків визначаються
виключно законом про Державний бюджет України.

Законом України «Про Державний бюджет України на
2009 рік» стверджено обсяги міжбюджетних трансфертів
для місцевих бюджетів.

Враховуючи, що проект Закону про Державний бюд-
жет України на 2009 рік формувався в умовах розгортан-
ня світової фінансово-економічної кризи, та її впливу на
економіку країни, і, як наслідок, на фінансово-економічну
ситуацію регіонів, статтею 76 вказаного Закону у складі
Стабілізаційного фонду передбачено кошти на реаліза-
цію інвестиційних проектів соціально-економічного роз-
витку регіонів із обсягом фінансування 1500000,0 тис.
грн. (порядок використання яких встановлюється
Кабінетом Міністрів України.

Також для Мінпаливенерго передбачено видатки
за бюджетною програмою «Заходи з реалізації
Комплексної програми створення ядерно-паливного
циклу в Україні та Державної програми приведення
небезпечних об’єктів ВО «ПХЗ» в екологічно безпеч-
ний стан і забезпечення захисту населення від шкідли-
вого впливу іонізуючого випромінювання» у сумі
888743,5 тис. грн., джерелом яких є збір у вигляді
цільової надбавки на електричну та теплову енергію та
надходження коштів від реалізації галузевих резервів
(виробничих запасів), уранового концентрату, цирко-
нію та гафнію, сформованих за рахунок коштів цільо-
вого галузевого фонду створення національного ядер-
но-паливного циклу.

Крім того, при формуванні обсягів видатків місцевих
бюджетів, що враховуються при визначенні обсягу між-
бюджетнних трансфертів, до їх складу включено видатки
на забезпечення реалізації програм соціально-економіч-
ного розвитку регіонів у сумі 200000,0 тис. грн., у т.ч.
обласним бюджетам Дніпропетровської та Кіро-
воградської областей — 15577,4 тис. грн. та 4765,9 тис.
грн. відповідно, які за рішенням місцевих органів влади
можуть бути спрямовані на фінансування заходів
Державної програми забезпечення сталого розвитку
регіону видобування та первинної переробки уранової
сировини на 2006—2030 роки.

12. Не виконано рішення Комітету щодо створення
на базі спеціалізованої медико-санітарної частини
(СМСЧ-8) м. Дніпродзержинська науково-профілактич-
ного центру з радіаційної медицини для вивчення стану
здоров’я, медичного нагляду, профілактики, реабіліта-
ції та оздоровлення ветеранів колишнього ВО «ПХЗ» та
членів їх сімей, працюючих на радіоактивне забрудненій
території колишнього уранового виробництва, а також
жителів міста та прилеглих районів, що мешкають у
санітарних зонах.

15. За інформацією Державного концерну «Ядерне
паливо» Мінпаливенерго Фонд державного майна
України розцінив державний пакет 40% статутного капі-

талу ЗАТ «Дніпродзержинський завод мінеральних
добрив» (далі — «ДЗМД») у м. Дніпродзержинську в
22,0 млн. грн. з метою його подальшої реалізації. До
складу цього пакету входять основні фонди (ці потуж-
ності до цих пір не виведені з експлуатації і знаходять-
ся у стадії тимчасової консервації), які можуть бути
використані при реалізації програми створення ядер-
но-паливного циклу, а саме при розвитку гідромета-
лургійного виробництва урану в Кіровоградській облас-
ті, що дозволить заощадити значні державні ресурси і
час його освоєння.

З метою об’єднання зусиль усіх гілок влади, проф-
спілки та громадськості щодо невідкладного вирішення
проблем, які склалися на проммайданчику колишнього
ВО «ПХЗ» та у місті Дніпродзержинськ, а також враховую-
чи пропозиції членів Комітету,

Комітет вирішив:
І. Прийняти до відома інформацію Міністерства пали-

ва та енергетики України, інших центральних та місцевих
органів виконавчої влади щодо стану виконання рішення
виїзного засідання Комітету від 3 червня 2008 року №17/1
«Про розгляд екологічних і соціальних питань в районі
розташування колишнього виробничого об’єднання
«Придніпровський хімічний завод».

ІІ. Рекомендувати:
Кабінету Міністрів України:
1. До 1 червня 2009 року:
прийняти Державну цільову екологічну програму

«Приведення в безпечний стан уранових об’єктів колишнього
виробничого об’єднання «Придніпровський хімічний завод»;

внести на розгляд Верховної Ради України законоп-
роект яким буде визначено статус режимної території
проммайданчика колишнього ВО «ПХЗ» та статусу при-
леглих територій зі створенням адміністрації режимної
території з наділенням її відповідними повноваженнями.

3. Невідкладно вирішити питання щодо визначення
джерел (шляхом виділення коштів із Стабілізаційного
фонду державного бюджету —Мінрегіонбуд, перерозподі-
лу коштів бюджетних програм, де головним розпорядни-
ком є Мінпаливенерго, т. інш.) та забезпечення у 2009 році
фінансування «Програми першочергових заходів щодо
покращення екологічного стану міста Дніпродзержинськ
на 2008—2009 роки», затвердженої розпорядженням
Кабінету Міністрів України від 12.11.2008 року №1425-р.
Оскільки у 2008 році у зв’язку з відсутністю фінансування
роботи в рамках Програми першочергових заходів із
поліпшення екологічного стану м. Дніпродзержинська не
виконувались, доцільно включити на 2009 рік заходи, які
були затверджені розпорядженням Уряду на 2008 рік.

Відповідні рекомендації Комітет зробив низці
міністерств і відомств та організацій, зокрема,
Міністерству праці та соціальної політики України,
Міністерству палива та енергетики, Міністерству
охорони здоров’я, Центральному комітету Проф-
спілки працівників атомної енергетики та промисло-
вості України:

до 1 червня 2009 року відпрацювати та внести до
Кабінету Міністрів України та Комітету спільні пропозиції
щодо визначення на державному рівні статусу та забез-
печення соціального захисту ветеранів уранового вироб-
ництва колишнього ВО ПХЗ.

Контроль за виконанням цього рішення покладено на
народного депутата України, голову підкомітету з питань
поводження з техногенними родовищами та промисло-
вими відходами, Шаго Євгена Петровича.

21 травня 2009 року 3№21 (443)

       РОЗВИТОК АТОМНОЇ ПРОМИСЛОВОСТІ
ОРГАНІЧНА СКЛАДОВА ЯДЕРНОЇ ГАЛУЗІ

ВАЖЛИВО: ЗА ТЕМОЮ

Розпорядженням Кабінету Мі-
ністрів України від 18 березня 2009
р. N284-р схвалено Концепцію Дер-
жавної цільової екологічної програ-
ми приведення в безпечний стан
уранових об’єктів колишнього ви-
робничого об’єднання «Придні-
провський хімічний завод». Мінпа-
ливенерго України визначено держав-
ним замовником Програми і доручено
разом із заінтересованими органами
виконавчої влади розробити і подати у
чотиримісячний строк Кабінетові Мі-
ністрів України проект Державної
цільової екологічної програми приве-
дення в безпечний стан уранових
об’єктів колишнього виробничого
об’єднання «Придніпровський хімічний
завод».

У Концепції, яка окреслює про-
блеми, на розв’язання яких спрямо-
вана Програма, зокрема, зазначаєть-
ся, що Україна входить до першої
десятки країн світу за показника-
ми запасів, а також потенціалом
видобутку і переробки уранової
руди. Відновлення видобутку і
переробки уранових руд, підпри-
ємств, які забезпечують розвиток
атомної промисловості та енерге-
тики, стримується у зв’язку з
потребою у розв’язанні екологіч-
них і технічних проблем галузі.

Виробничим об’єднанням «При-
дніпровський хімічний завод» (далі —
завод) протягом 1949—1991 років
здійснювалася переробка уранових
руд для виготовлення уранового
оксидного концентрату із застосуван-
ням методів гідрометалургійної пере-
робки. Внаслідок використання осад-
жувальних технологій вилучення урану
залишки уранових руд, збагачені пере-
важно радієм-226 та іншими нуклідами
уран-торієвих рядів, накопичувалися
на прилеглих територіях (переважно у
ярах та балках, а також на верхній тера-
сі р. Дніпра разом з відходами інших

гірничих і металургійних підприємств).
Утворено сім хвостосховищ і два схо-
вища відходів уранового виробництва,
загальною площею 2,68 млн. кв. мет-
рів, у яких накопичено близько 42,2
млн. тонн відходів загальною активніс-
тю майже 3,14x10,5Бк.

Стан захисного покриття більшос-
ті хвостосховищ та інженерних споруд
колишньої інфраструктури уранового
виробництва на заводі погіршується
під впливом природних факторів.

Значному ризику піддається
населення, що працює на зазначеній
території, оскільки існує практично
вільний доступ на територію хвос-
тосховищ та інших об’єктів заводу,
забруднених радіонуклідами.

Низький рівень фінансового
забезпечення виконання Державної
програми приведення небезпечних
об’єктів виробничого об’єднання
«Придніпровський хімічний завод» в
екологічно безпечний стан і забезпе-
чення захисту населення від шкідли-
вого впливу іонізуючого випроміню-
вання, затвердженої постановою
Кабінету Міністрів України від 26 лис-
топада 2003 р. №1846 (Офіційний віс-
ник України, 2003 p., № 48, ст. 2528),
унеможливив здійснення передбаче-
них нею заходів у повному обсязі,
реалізацію розроблених проектів у
рамках зазначеної Програми, вико-
нання вимог законодавства та, як
наслідок, досягнення її кінцевої мети.

У зв’язку із зазначеним, а також для
забезпечення розв’язання проблем
екологічного, технологічного, медич-
ного, соціального характеру необхідно
прийняти Державну цільову екологічну
програму (далі — Програма). Мети
Програми передбачається досягти
шляхом: створення умов для безпеч-
ного і сталого розвитку підприємств
ядерно-паливного циклу, що розташо-
вані на території колишнього заводу, у
результаті здійснення заходів з демон-

тажу або дезактивації забруднених
будівель, виконання дезактиваційно-
рекультиваційних робіт на хвостосхо-
вищах та території заводу.

Серед варіантів розв’язання про-
блеми слід відзначити два основних.

Перший варіант передбачає лікві-
дацію залишків інфраструктури ура-
нового виробництва і хвостосховищ
на території проммайданчика заводу.

Відходи, накопичені у хвостосхови-
щах, слід перемістити з території
проммайданчика у спеціально облаш-
товані місця для безпечного довготри-
валого зберігання відповідно до вимог
нормативно-правових актів з питань
екологічної і радіаційної безпеки.

Другий варіант передбачає захо-
ронения хвостосховищ на місці їх
розміщення. Такий варіант не гаран-
туватиме населенню м. Дніпродзер-
жинська безперешкодного розвитку
підприємств і повного звільнення
території заводу від регулюючого
контролю. Такий варіант захисту
може стримувати економічний роз-
виток регіону і є менш соціально
привабливим. Оптимальним варіан-
том розв’язання цієї проблеми є
перший.

Протягом 2010—2014 років перед-
бачається здійснити підготовчі інже-
нерні заходи, створити інфраструктуру
для здійснення першочергових захо-
дів з ліквідації, консервації або пере-
профілювання уранових об’єктів на
території проммайданчика заводу та
поза його межами і ліквідувати най-
більш небезпечні об’єкти.

Фінансування Програми перед-
бачається здійснювати за рахунок
коштів державного бюджету з ураху-
ванням його можливостей, міжна-
родної технічної допомоги, а також
за рахунок інших джерел.

Орієнтовний обсяг коштів, необхід-
ний для виконання Програми, стано-
вить 85 млн. гривень.
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8 мая в городе энергети-
ков счастливым новоселам
в торжественной обстанов-
ке вручили ключи от 72-х
квартир.

Выступая перед новосе-
лами, генеральный дирек-
тор ОП ЗАЭС Вячеслав
Тищенко сказал, что  в НАЭК
«Энергоатом» и на Запо-
рожской атомной электро-
станции жилищное строи-
тельство не прекращается.
Буквально напротив засе-
ляемого дома есть еще
две новостройки, в которых
атомщики скоро получат
отличные квартиры.

Знаменательно, что на
торжественном заселении

дома присутствовали и ве-
тераны Великой Отечест-
венной войны. «Мы воевали
за то, чтобы жизнь наших де-
тей улучшалась. И рады то-
му, что сегодня они по-
лучают новые квартиры!», —
сказал заместитель предсе-
дателя городского Совета
ветеранов войны Роман
Ерош. 

Новоселов также позд-
равили заместитель ге-
нерального директора по
капитальному строитель-
ству Анатолий Казаев
и начальник управления
строительства ОП ЗАЭС
Николай Мирошниченко.
Они попросили жильцов

беречь свой дом, соблю-
дать порядок и чистоту в
подъездах, чтобы он стал
самым лучшим и самым
красивым.

Символический ключ
от нового дома вручен
инженеру-электронщику
учебно-треноровочного
центра ОП ЗАЭС Алексею
Матухно, а его супруге —
праздничный каравай, ко-
торым она тут же подели-
лась с другими новосела-
ми. Их пятилетняя дочь
Таня спела для всех весе-
лую детскую песенку.

Ключи от новых квартир
вручали руководители атом-
ной станции, строители, ве-
тераны. По предложению
Вячеслава Тищенко первы-
ми их получили те новоселы,
которые, следуя хорошей
примете, пришли к своему
дому с котами!

Евгений СУШКО

СОЦІАЛЬНІ ЦІННОСТІ «ЕНЕРГОАТОМА»

Встречай праздник с бесплатной квартирой

День Перемоги славути-
чани відзначають по-особ-
ливому тепло і урочисто.

На території молодого
міста немає братських мо-
гил, але тут шанують 273
учасників минулої війни, які
проживають у Славутичі.
Відчуття спадкоємності по-
колінь безмежно дорогі для
славутичан.

Напередодні свята де-
легація міста у складі пред-
ставників міської влади,
громадських молодіжних
організацій та ветеранів
війни відвідують братські
могили навколишніх сіл, де

йшли запеклі бої за Дніпро.
8 травня в кіноконцертному
комплексі міський голова
зустрічається з ветерана-
ми Великої Вітчизняної
війни. За участю аматорів
сцени для них відбувається
святковий концерт, вруча-
ються подарунки, лунають
теплі слова подяки від усієї
громади.

9 травня святкування
розпочинається урочистим
парадом ветеранів Великої
Вітчизняної війни, представ-
ників трудових колективів
і громадських організацій,
депутатів міської ради, чле-

нів молодіжної ради та учнів
загальноосвітніх шкіл. На
центральній площі міста —
урочистий мітинг і посвята
першокласників у члени
загальноміської громадської
організації «Світлячки Сла-
вутича», яка об’єднує у своїх
лавах учнів молодших кла-
сів. Покладаються квіти до
пам’ятного знака «Героям
Дніпра», який установлено
в міському парку. Гримить
військовий салют, як данина
шани і безмежної вдячності
людям, які зламали хребет
фашистському звірові. Сол-
датським обідом — смачною
кашею пригощає польова
кухня кожного учасника
свята.

Людмила ЛЮБИВА

Сегодня, пожалуй, трудно найти город, где
бы строилось бесплатное жилье. Энергодар —
счастливое исключение, потому что благода-
ря настойчивости и последовательности в
решении вопросов социальной политики
руководство НАЭК «Энергоатом» вместе с
Запорожской АЭС уделяют большое внимание
реализации социальных программ.

Вклоняємось великим тим рокам!
Пам’ять війни — це пам’ять серця. Цю пам’ять

несуть крізь роки нові покоління, схиляючись у шані
перед своїми прадідами, батьками, дідами, солдата-
ми Великої Вітчизняної — живими і полеглими.

АТОМНІ ТАЛАНТИ

Юні танцюристи ан-
самблю спортивно-баль-
ного танцю «Вдохно-
вение» Палацу культури
«Енергетик» ВП ЮУАЕС
повернулися з Міжна-
родного дитячого фести-

валю-конкурсу «Сузір’я
Праги — мир, творчість,
дружба» із золотою ме-
даллю.

Такою нагородою між-
народне журі відзначило
рівень виконання, техніку
танцю, оригінальні ефектні
костюми, емоційність юних
шанувальників грації та
пластики, що представля-
ли Южно-Українську АЕС.
Найвищі оцінки заслужили і
постановки керівника ан-
самблю «Вдохновение» Л.
Самчинської.

Творчий форум прохо-
див наприкінці квітня. Для
участі у ньому з’їжджа-
лися колективи із шести
країн Європи.

Танцюристів з Юж-
ноукраїнська нагороджу-
вали народний артист
СРСР і України, академік
Академії педагогічних на-
ук України, професор,
художній керівник на-
ціонального академічно-

го українського народно-
го хору ім. Г. Верьовки
Анатолій Авдієвський і
повірений у справах Ук-
раїни в Чеській республі-
ці Олексій Заріцький.
Вони були вражені тим,
що в невеличкому місті-
супутнику АЕС діє такий
високопрофесійний ко-
лектив, і висловили на
його адресу багато теп-
лих слів та щирих поба-
жань. У слові-відповіді
южноукраїнці розповіли
про атомну станцію, Па-
лац культури підприєм-
ства, на базі якого завдя-
ки фінансовій підтримці
ОП ЮУАЕС працює низка
сильних художніх ансам-
блів і студій. 

Протягом семи днів тан-
цюристи з Южноукраїнська
не лише демонстрували
свої таланти, а й спілкува-
лися з дітьми  інших країн,
знайомилися з культурою
народів Чехії і Німеччини.

Золота весна «Вдохновения»

ЯДЕРНА ЕНЕРГІЯ: СТОРІНКИ ІСТОРІЇ

Серед багатьох видатних жі-
нок Марія Склодовська-Кюрі сяє
як окрема зірка надзвичайної
величини і як символ відданості
науці. Вона перший і єдиний двічі
лауреат Нобелівської премії, вона
першовідкривач радію, полонію,
зрештою, вона мати двох видат-
них доньок, одна з яких також
стала лауреатом премії Нобеля.

РОДИНА НАПОЛЕГЛИВИХ
У великій родині Склодовських

нікого спеціально не виховували.
Батько закінчив Петербурзький уні-
верситет, повернувся до Варшави і
викладав фізику та математику.
Мати утримувала жіночий пансіон,
де навчалися дівчатка із поважних
родин. П’ятеро їхніх дітей жили в
гармонійній атмосфері доброзич-
ливості, довіри і любові одне до
одного. Взаємовиручка знадобила-
ся вже в юні роки — діти рано втра-
тили матір. Батькові було важко
утримувати родину, але їхнє
навчання залишалося головним.
Марія, закінчивши із золотою
медаллю гімназію, почала давати
уроки, бо із старшою сестрою
Бронею уклали угоду: спочатку
вивчиться сестра, а тоді допоможе
стати на ноги Марії. Марія роками
працює гувернанткою у найвіддале-
ніших куточках Польщі, а гроші від-
силає сестрі, яка вчиться в Парижі.

24-річна Марія Склодовська
влітку 1891-го у вагоні четвертого
класу приїхала з Варшави до
Парижа. Тепер Броня вже мала
диплом і нещодавно вийшла
заміж. Отож була готова прийняти
Марію, яка збиралася вступати до
Сорбонни на факультет природоз-
навства.

Згодом Марія знайшла малень-
ку мансарду неподалік університе-
ту. Її кімната майже не опалювала-
ся, не було ні світла, ні води. За
день вона з’їдала лише скибку
хліба з маслом, запивала чаєм і
бігла на пари. 

Дівчина з головою занурилася
в науку і після закінчення універси-
тету отримала одразу два дипло-
ми — з фізики та математики. Їй
замовили серію експериментів із
магнітних властивостей сталі.
Щоб знайти вільну лабораторію
для дослідів, Марія звернулася по
допомогу до земляка Юзефа
Ковальського. Він запросив її до
себе в гості й обіцяв познайомити
з колегою П’єром Кюрі — мовляв,
може, у нього щось знайдеться.
Той працював у Паризькій школі
фізики та хімії й отримував 300
франків на місяць — майже стільки
ж, як кваліфікований робітник на
заводі.

Тендітна сіроока дівчина відра-
зу сподобалася П’єрові. Вони
багато говорили про фізику, про
наукові досліди. Згодом почали
зустрічатися. Коли ж П’єр запро-
понував Марії одружитися, та роз-
губилася. Вона давно поставила
хрест на своєму особистому житті.
Їхнє весілля було скромним.
Молодята не вдягали обручок, не
влаштовували прийому, навіть не
вінчалися. На церемонію прийшли
лише родичі та найближчі друзі.

Переїхавши до нової трикімнат-
ної квартири, молодята на меблі
вирішили не витрачатися. Завезли
лише шафу для книжок, білий
дерев’яний стіл, ліжко, два стільці
та гасову лампу. Із листів: «Життя
нікому з нас не дається легко.

Потрібно мати наполегливість, а
головне — впевненість у собі».

УТІЛЕННЯ СПІЛЬНОЇ МРІЇ
1896 року французький фізик

Анрі Беккерель відкрив, що урано-
ва руда здатна до випромінювання.
Винятковою була не лише природа
такого явища, а й те, що воно відбу-
валося безперервно. Водночас
уранова руда не зазнавала жодних
змін. Невже відкрито нове неви-
черпне джерело енергії?! Це питан-
ня стало темою дисертації молодої
дослідниці Марії Склодовської-
Кюрі. Власними руками вона пере-
брала вісім тонн (!) уранової руди,
перевірила всі мінерали з колекції
Сорбонни.

Вивченням «променів Бекке-
реля» Марія і П’єр займалися все
життя. Марія запропонувала термін
«радіоактивність», тобто здатність
випромінювати. П’єр уважно стежив
за ходом роботи, допомагав пора-
дами. Щоразу, як тільки масштаб-
ність завдання вимагала співпраці,
відомий фізик П’єр Кюрі ставав
поруч з іншим фізиком — супутни-
цею його життя Марією Кюрі.
Зважаючи на важливість отриманих
Марією результатів, П’єр припинив
власні дослідження і приєднався до
дружини. Тепер разом вони працю-
ватимуть до кінця його життя, котре
трагічно обірвалося 1906 року через
нещасний випадок.

Ще 1898 року подружжя Кюрі,
досліджуючи уранову руду, виділило
нові хімічні елементи: полоній і радій,
радіоактивність яких значно вища від
урану. Повністю усвідомлюючи не-
безпечність відкритих елементів,
мадам Кюрі занотовує у щоденнику:
«Досліджуючи сильно радіоактивні

речовини, необхідно вживати особ-
ливо ретельних застережних захо-
дів. Різні предмети, які використову-
ються в хімічній лабораторії, а також
потрібні для фізичних експеримен-
тів, самі швидко стають радіоактив-
ними. Повітря в кімнаті, пил, одяг
теж стають радіоактивними. Повітря
перетворюється на провідник елект-
рики. У тій лабораторії, де ми пра-
цюємо, ця напасть набула такої гост-
роти, що ми не в змозі мати жодного
ізольованого апарату». Через 60
років після відкриття радію робочі
зошити П’єра і Марії Кюрі залишали-
ся джерелом радіоактивного випро-
мінювання. Їхні сторінки зберегли
чіткі відбитки пальців, які тримали ці
записи.

Працювати в лабораторії для
подружжя Кюрі було необхідніше,
ніж їсти або спати. Відкриття світо-
вого значення народжувалися в
умовах, далеких від комфорту. Мрія
П’єра про власну лабораторію не
була реалізована за його життя.
Подружжя власноруч пристосувало
для роботи покинутий сарай зі
скляним дахом, який протікав під
час дощу, асфальтом замість під-
логи і жалюгідним умеблюванням
— кількома старенькими столами,
шкільною дошкою, залізною пічкою
із заржавілою трубою. Згодом
Марія писала: «Відкриття радію
було зроблене в умовах, які не
забезпечують успіху, а сарай, де
відбулася ця подія, виявився овія-
ним чарівною легендою. Та цей
романтичний елемент не приніс
користі: він тільки виснажив нас і
затримав просування роботи. За
кращих умов усі наші дослідження
за перші п’ять років можна було б
звести до двох років і зменшити
їхню напруженість».

Подав Віктор ПАВЛОВ

Лікарі багатьох країн
б’ють на сполох: зір
стрімко падає навіть у
маленьких дітей. Голов-
ні винуватці такої біди
— комп’ютери і телеві-
зори.

На думку медиків, до-
помогти очам витримати
велике навантаження мо-
же мед. Цей натураль-
ний продукт — незамінне
джерело речовин, необ-
хідних для здоров’я сіт-
ківки ока. Найкориснішим
для очей вважають липо-
вий мед.

Тому одразу після про-
будження, приблизно за
10—15 хвилин до чищення
зубів, рекомендується по-
волі розсмоктати столову
ложку липового меду. Таку
ж процедуру повторіть і
перед сном. Причому тре-
ба знати, що цілющі влас-
тивості меду набагато по-
силюються, якщо в роті
збережена природна мік-
рофлора.

При болю очей, ката-
ракті, запальних проце-
сах допомагають медові
краплі на дистильованій
чи джерельній воді — ста-
ровинний народний засіб.
Доведено, що мед утво-
рює надтонку захисну
плівку на слизовій обо-
лонці ока. Ця плівка допо-
магає зняти запалення,
розслаблює м’язи очей і
захищає очі від шкідливо-
го впливу навколишнього
середовища.

КОРИСНІ ПОРАДИ

ДОПОМОЖЕ ОЧАМ МЕД

ПІД ЗНАКОМ ПАМ’ЯТІ І СЛАВИ


